
برنامــه کشــت قــراردادی ســه محصــول گنــدم ، جــو و 

دانه های روغنی در ســال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ با دســتور 

وزیر جهاد کشــاورزی به ســازمان های جهاد کشــاورزی 

سراسر کشور و مجریان دولتی و غیر دولتی ابلاغ شد.

پنجمیــن جلســه  وزارتخانــه در  زراعــت  امــور  معــاون 

کشــاورزی قرارداد گندم ، جو و دانه های روغنی با بیان 

این مطلب گفت: در برنامه کشت قراردادی سال زراعی 

۱۴۰۳-۱۴۰۲ حداقل در ســطح ۳ میلیون هکتار کشــت 

قراردادی گندم، جو و دانه های روغنی هدفگذاری شده و 

در صورت آمادگی کشاورزان و تامین اعتبار و امکانات، 

سقف کشت قراردادی این محصولات در سطح بیش 

از ۶ میلیون هکتار پیش بینی می شود.

  برنامه کشت قراردادی 
ابلاغ شد
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فهه ت شفص لی صشجف مستثشه دا؛

۱۳ شغل معاف از کارمزد 
کارتخوان ها

درحالی طبق اعلام بانک مرکزی برخی مشاغل معاف 
از دریافت کارمزد از کارتخوان ها هستند که در اقدامی 
عجیب از تراکنش های کارتی آنها کارمزد کسر می شود! 

بانک مرکزی البته این اقدام را تأیید نمی کند.
بــا اعــلام بانــک مرکــزی از ۴ تیرماه دریافــت کارمزد از 
کارتخوان هــا و پایانه هــای فــروش اینترنتــی آغاز شــده 

است.
طبــق تأکیــد بانک مرکزی، تــا اطلاع ثانوی پذیرندگان 
برخــی صنــوف مثل نانوایی و ســوپرمارکت از پرداخت 
کارمزد مســتثنا شــده اند و ســهم این صنوف همچنان 

توسط بانک پذیرنده پرداخت خواهد شد.
فهرست تفصیلی صنوف مستثناشده در گام نخست 

عبارتند از:
فروشــگاه های  و  ســوپرمارکت ها  ـ   ۲ نانوایی هــا  ـ   ۱ 
محصولات غذایی و خواروبارفروشــی ۳ ـ داروخانه ها، 
بیمارستان ها و خدمات درمانی ۴ ـ جایگاه های سوخت 
اتوماتیــک و فروشــندگان ســوخت ۵ ـ فروشــگاه های 
تجهیزات ســاخت کاردســتی و صنایع دســتی هنری ۶ 
ـ حمل ونقــل درون و حومــه شــهر، تاکســیرانی و کرایــه 
اتومبیــل ۷ ـ مــدارس ابتدایــی، راهنمایی و دبیرســتان 
ـ دفتــر  ـ روزنامه فروشــی ها و دکه هــای روزنامــه ۹   ۸
خدمــات مخابراتــی محلــی و راه دور ۱۰ ـ انجمن هــا و 
اتحادیه های مدنی، اجتماعی و مؤسســات خیریه ۱۱  ـ 
فروشگاه محصولات رسانه ای، کتاب، روزنامه، فیلم، 
موســیقی ۱۲ ـ عــوارض راه، پارکینــگ، پارکومتر و گاراژ 
۱۳ ـ وجوه دولتی، قوه قضاییه و شــرکت های خدماتی 

)آب، برق، گاز(.
گفتنــی اســت، با گذشــت حــدود یک هفتــه از اجرای 
طرح جدید کارمزدی، گزارش های رسیده به خبرگزاری 
تسنیم بیانگر آن است که برخی صنوف مستثنا شده از 
پرداخت کارمزد نیز در این روزها به ازای تراکنش هایی 

که داشته اند، کارمزد پرداخت کرده اند!
صاحبان این مشاغل که طبق اعلام بانک مرکزی معاف 
از کارمزد هستند می گویند که شرکت های پرداخت در 
پاسخ به چرایی اخذ کارمزد از کارتخوان های این گروه از 
مشاغل مدعی هستند که بانک مرکزی فقط نانوایی ها 

و سوپرمارکت ها را معاف کرده است!
در همین ارتباط با مهران محرمیان معاون فناوری های 
نویــن بانــک مرکزی تمــاس گرفت و از او درباره ادعای 
شرکت های پرداخت سوال کرد؛ او در پاسخ تأکید کرد: 
هیــچ تغییــری در مشــاغلی کــه قبلاً معــاف از دریافت 
کارمزد شــده بودند، صورت نگرفته و براســاس همان 
لیستی که اعلام شده بود مشاغل معاف شده از اخذ 

کارمزد، مشخص هستند.
او دربــاره اینکــه مشــاغل معــاف از کارمــزدی کــه ایــن 
روزهــا از تراکنش هــای خریــد کارتخوان شــان کارمــزد 
کســر می شــود باید چــه اقدامی انجــام دهند؟ گفت: 
بانک مرکزی لیست مشاغل معاف را اعلام کرده و در 
صورت تخلف باید از شرکت های پرداخت پیگیری کرد.

در مدل جدید کارمزد تراکنش خرید، همه ذی نفعان 
یــک تراکنــش از جملــه بانک صادرکننــده کارت بانک 
پذیرنده )حســاب پشــت کارتخوان(، پذیرنده تراکنش 
)فروشگاه( کارمزد پرداخت می کنند. بر اساس دستور 
العمــل جدیــد، کارمزد قابــل اخذ از دارنده کارت صفر 
است. براساس نظام کارمزدی جدید در شبکه پرداخت 
کشــور؛ دارنــدگان دســتگاه های کارتخــوان بــه ازای هر 
تراکنــش خریــد از ۱۲۰۰ تا حداکثر ســقف تعیین شــده 
بسته به مبلغ تراکنش، کارمزد پرداخت می کنند.کف 
ایــن کارمــزد تا تراکنش های ۶ میلیون ریال ۱۲۰۰ ریال 
و بــرای تراکنش هــای بالاتر به صورت پلکانی تا ســقف 
تعیین شده، خواهد بود. بعبارت دیگر، مبلغ کارمزد به 
این صورت محاسبه خواهد شد که برای تراکنش های 
تا مبلغ شش میلیون ریال )۶۰۰ هزار تومان( به صورت 
ثابت ۱۲۰ تومان خواهد بود و برای تراکنش های بالاتر 
از ۶۰۰ هــزار تومــان نیــز دو ده هــزارم مبلغ تراکنش در 
نظر گرفته خواهد شد که به صورت سرجمع در پایان 
روز با در نظر گرفتن ملاحظات تخفیفی توسط بانک ها 
از دارندگان دستگاه های کارتخوان دریافت می شود.

رئ س م هاث  فههشگی بم خ ه داد

 انجمن صنایع  دستی بم 
راه اندازی شد

رئیس اداره میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
شهرســتان بم از راه اندازی انجمن صنایع دســتی این 
شهرستان با هدف توسعه و حمایت از تولیدکنندگان 

صنایع  دستی خبر داد.
مسعود قمری با اشاره به اینکه بم اولین شهرستانی 
اســت کــه انجمــن صنایــع  دســتی در آن راه انــدازی 
شــده، اظهارکــرد: در کنــار شــروع بــه کار کــردن خانــه 
خــلاق صنایع دســتی، انجمــن صنایع دســتی می تواند 
فعالیــت خــود را به صورت هدفمندتر و با برنامه ریزی 

بهتری آغاز کند.
رئیــس اداره میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع  
دســتی شهرســتان بم افزود: با توجه به ظرفیت  بالای 
شهرســتان بــم در زمینــه صنایع  دســتی لازم اســت تا 
از این ظرفیت ها بیش از گذشــته اســتفاده شــود که 
راه اندازی این انجمن ما را به این هدف نزدیکتر می کند.
او بــا اشــاره بــه اینکــه مهم تریــن رشــته صنایع دســتی 
شهرســتان بــم، حصیربافــی اســت کــه توســط بانوان 
تولیــد می شــود، بیــان کــرد: راه انــدازی انجمن صنایع  
دســتی می توانــد بــه حمایت این هنرمندان و توســعه 
بــازار فروش شــان و مهــارت آموزی هر چه بیشــتر آنها 

کمک کند.

 ههدار کهمهن اعلام کهد:

راه اندازی کمیته رصد هفتگی 
پروژه های شهری

شــهردار کرمــان، در نخســتین جلســه کمیتــه رصــد 
پروژه هــای شــهری شــهرداری کرمــان گفــت: جلســات 
این کمیته به صورت هفتگی برگزار و میزان پیشرفت 
پروژه هــا توســط کارشناســان اصلــی و تصمیم گیــر، 

به شکل مستقیم، پیگیری می شود.
ســعید شــعرباف، در این جلســه که با حضور اعضای 
کمیتــه رصــد پروژه هــای شــهری تشــکیل شــد، افزود: 
بودجه ســال جاری شــهرداری با رویکردی نوشته شده 
کــه تقریبــاً همــه پروژه هــا بــا مــکان و جزییــات، در آن 
مشخص  است و خوشبختانه یا متأسفانه، ردیف عامی 

در بودجه وجود ندارد.
وی افزود: در مناطق و سازمان ها با جزییات مشخص 
اســت چه پروژه هایی باید اجرا شــود و می توانیم نحوۀ 

اجرا را دقیق مدیریت کنیم.
شــهردار کرمان، با بیان اینکه بودجه ۱۴۰۲ شــهرداری 
کرمــان بــه یــک واحــد رصــد، مدیریــت و کنتــرل پروژه 
نیــاز دارد، افــزود: مهم تریــن کار شــهرداری کرمــان در 
سال جاری در بخش هزینه ای، کنترل پروژه های موجود 

در ردیف بودجه است.
شــعرباف ادامــه داد: اگــر ایــن پروژه ها درســت آنالیز، 
نظارت و محقق شوند، عملکرد خوبی خواهیم داشت؛ 
در غیر این صورت، حتی اگر درآمدمان محقق شود، 
این حجم از پروژه ها نیمه کاره می ماند و سال آینده ما 

را دچار مشکل می کند.
وی خاطرنشــان کــرد: خوشــبختانه زمان بنــدی اغلــب 
پروژه هــا به گونــه ای اســت که برای اجرا در ســال جاری 
برنامه ریزی شــده اند؛ اما اجرای برخی پروژه ها ممکن 

است تا سال آینده به طول بی انجامد.
شهردار کرمان، با اشاره به تشکیل کمیته مدیریت و 
رصد پروژه های شهری در مقیاس کلان شهرداری فارغ 
از رصد پروژه ها در هر یک از معاونت ها، سازمان ها و 
مناطق، بیان کرد: در دو ماه گذشته، در حوزه بازرسی 
و ریاست، جزییات پروژه ها، اولویت بندی آنها بر مبنای 
نیــاز مناطــق و ســازمان ها و وضعیت مالی شــهرداری، 
مشخص شده؛ یعنی بخش قابل توجهی از کار کنترل، 

مدیریت و رصد پروژه ها انجام شده است.
شــعرباف یادآور شــد: امســال برای اولین بار، جلسات 
کمیته تخصیص به طور مرتب برگزار می شود و دقیقاً 
می دانیــم متناســب بــا پولــی که بــه شــهرداری کرمان 
می آید، کدام یک از پروژه ها را می توانیم در سازمان ها 

و مناطق، و با چه نسبتی آغاز کنیم.
وی بیان کرد: در این سطح، دیگر جلسه شورای مدیران 
و معاونان نداریم؛ به این دلیل که در این مرحله، کار 
نمی  توانــد بــا واســطه انجــام شــود؛ بلکه کارشناســان 
اصلــی و تصمیم گیــر، مســتقیماً پیگیــری کــرده و در 

صورت لزوم، تصمیم گیری و اقدام می کنند.
شــهردار کرمــان، بــا بیــان اینکه جلســات کمیته رصد 
به صــورت هفتگــی برگــزار و میــزان پیشــرفت پروژه هــا 
بررســی می شــود، افزود: قصد ما فقط ورود اطلاعات 
پروژه ها نیست؛ بلکه پیگیری کیفی انجام خواهد شد.

بــه گــزارش کرنا،شــعرباف، بــا بیــان اینکــه پروژه هــا 
یــا به صــورت پیمانــکاری  هســتند یــا کادر امانــی و یــا 
دستمزدی، گفت: عموماً در مورد ملزومات و مراحل 
موردنیاز هر پروژه صحبت می شود، اما در عمل، اغلب 
به شــش ماهه دوم ســال موکول می شــود؛ درحالی که 
همۀ این اتفاقات باید در فاز اول)شش ماهه نخست 

سال ( انجام شود.

 رئ س  هزمهن وههد کشهلرز8 
وشجب ا تهن کهمهن عشجان کهد

ظرفیت یک میلیارد دلاری 
 ارزآوری کشاورزی 

جنوب کرمان
رئیس سازمان جهاد کشاورزی جنوب کرمان از ارزآوری 
یک میلیارد دلاری صادرات محصولات کشاورزی این 
منطقه خبر داد و گفت: اگر زمینه صادرات فراهم شود 

ظرفیت ارزآوری بالایی وجود دارد. 
احمد احمدپور جنوب کرمان را گلخانه طبیعی  دانست 
و افزود: با توجه به شرایط آب،  مرغوبیت خاک و تنوع 
محصولات کشاورزی، در برخی ارقام تولیدات مقام اول 

تا سوم کشور را داریم. 
وی سهم خرما و مرکبات را در سبد صادرات محصولات 
باغی قابل توجه عنوان کرد و گفت: در جنوب کرمان 
بیــش از ۶۰ رقــم خرمــا وجود دارد که با توجه به اینکه 
کیفیــت دارنــد، بخشــی از محصــول از مناطــق دیگــر 

صادر می شوند. 
محصــولات  دلاری  میلیــون   ۴۴۰ ارزآوری  احمدپــور 
کشاورزی را نمونه ای از ظرفیت تولید با کیفیت عنوان 
کرد و افزود: با توجه به میزان تولید سالیانه که بیش از 
چهار و نیم میلیون تن است، می توانیم تا یک میلیارد 

دلار ارزآوری داشته باشیم.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی جنوب کرمان کمرگ 
را مهمترین مولفه در بخش صادرات دانست و اظهار 
کــرد: میــزان صادرات و ارزآوری توســط اتــاق بازرگانی 
از بخش هــای مختلــف جمــع آوری شــده وگرنــه اگــر 
کمرگ مســتقر شــود، عدد بیش از این میزان است و 
چون محصولات از مناطق دیگر صادر می شوند، آمار 

دقیق تری نداریم.
وی محصــولات گلخانــه ای جنــوب کرمان را بر اســاس 
نظارت کارشناســان، ارگانیک دانســت و تصریح کرد: 
هم اکنون کارشناسان بر میزان استفاده از سم و کود 
نظارت دارند و محصولات گلخانه نیز در بحث صادرات 

بازارپسند هستند. 

در نشست  جرا8 گفت لگج8 دلوت ل بخش خصجصی بهر ی  د

راهکارهای تحقق کشاورزی مدرن در کرمان

در هشــتاد و ششــمین نشســت شــورای گفــت و گــوی دولــت و 
بخش خصوصی اســتان کرمان، راهکارهای فراهم ســاختن بستر 
کشاورزی مدرن در کرمان با حضور استاندار، رئیس اتاق کرمان، 
رئیس کل دادگستری استان، اساتید دانشگاه و فعالان اقتصادی 

استان بررسی شد.
رئیس اتاق کرمان در این نشست گفت: رسیدن استان به توسعه 
پایــدار بــا گــذر از اقتصاد مبتنی بر منابع و ورود به اقتصاد دانش 
بنیان امکان پذیر است و اقتصاد دانش بنیان کلید حل بسیاری 
از مسائل این حوزه خواهد بود. سیدمهدی طبیب زاده افزود: به 
اذعان افراد موثر در مدیریت استان،کشاورزی صرف نظر از نقش 
مهم و تاثیرگذارش در اشتغال و امنیت غذایی، با این میزان مصرف 
آب، بهره ور نیســت و اگر برای آن چاره اساســی اندیشــیده نشود 

رو به نابودی خواهد رفت.
وی ادامه داد: حفظ محیط زیست و استفاده بهره ور از نهاده ها 
در کشــاورزی بســیار مهم اســت که امیدواریم با کمک مســئولان 
استان بحث کشاورزی مدرن برای رسیدن به این اهداف نهادینه 
و ترویج شــود. رئیس اتاق کرمان با بیان اینکه همه عوامل برای 
پیاده کردن کشــاورزی مدرن در اســتان فراهم اســت، اظهار کرد: 

کشاورزی مدرن و پرداختن به صنایع خلاق به نوعی مورد غفلت 
قرار گرفته اند که باید به طور جدی به آن ها پرداخته شود.

طبیب زاده، بیان کرد: خاموشی چاه های آب نارضایتی کشاورزان 
را فراهم آورده که می توان با ورود به سیستم کشاورزی مدرن تا 
حدودی این مســئله را مدیریت و از خاموشــی ها جلوگیری کرد. 
وی اظهار کرد: با توجه به نزدیک شدن به فصل برداشت پسته 
و محصــول خوبــی کــه امســال وجــود دارد، درخواســت می شــود 
بــرای حــل برخــی مســائل این حوزه ســتاد عالی پســته کشــور در 
کرمان تشکیل شود. وی گفت: ستاد رفع موانع تولید با تمرکز 
اســتانداری و ســتاد اقتصــاد مقاومتــی بــا محوریــت دادگســتری 
استان در حل مشکلات تولید و فعالان اقتصادی مسیر خوبی را 
در پیش گرفته اند که اخیرا در این ستادها مسئله پروژه صاروج 

پارس حل شده است.

 انتقهل آب از وشجب به   هل ا تهن مشتفی ا ت  
در ادامه استاندار کرمان با تاکید بر اینکه باید به سمت کشاورزی 
مدرن پیش رویم که البته کار دشوار و زمانبری است، بیان کرد: 
بــرای تحقــق کشــاورزی مــدرن بایــد الگوهایی مدنظر قــرار گیرد و 

تامین مالی لازم برای اجرای آن انجام شــود. محمدمهدی فداکار 
اظهار کرد: با اجرای کشاورزی مدرن تولید ما از نظر کمی و کیفی 
افزایش و هزینه های تولید کاهش می یابد و در تمامی مراحل از 
جمله آماده ســازی، کاشــت، داشت، برداشت، تجهیزات، سموم 
و مراقبــت هــا و همچنیــن در هزینــه های انرژی بــه ویژه آب و برق 
تاثیرگذار اســت. وی با اشــاره به کمبود آب در اســتان ادامه داد: 
انتقال آب از هلیل و جنوب استان به شمال استان منتفی است 
امــا متاســفانه عــده ای این موضــوع را در تبلیغات انتخاباتی خود 

مطرح می کنند.
فداکار، گفت: چند هزار چاه غیرمجاز در جنوب استان وجود دارد 
اما مصرف بهینه آب وجود ندارد و به همین دلیل باید سطح زیر 
کشــت فعلــی را بــا مدیریــت آب حفظ کــرد. اســتاندار کرمان، در 
رابطه با خاموشــی موتورپمپ های کشــاورزی و زیان هایی مانند 
بالا نیامدن آب پس از وصل برق، سوختن الکتروپمپ ها و ... که 
به کشاورزان وارد می شود، افزود: کشاورزان می توانند با سرمایه 
گــذاری در انــرژی خورشــیدی، برق مورد نیاز باغــات خود را تامین 
و از قطــع بــرق و زیــان هــای وارده جلوگیری کنند. وی در پایان در 
رابطه با پیگیری برگزاری ستاد عالی پسته با حضور مقامات ارشد 

کشور در کرمان قول مساعد داد.

کشهلرز8 ل صشعت در شهم ن بهق ل آب خجدکفه  جند  
اتــاق کرمــان،در ادامــه رئیــس کل  بــه گــزارش روابــط عمومــی 
دادگستری استان کرمان، گفت: کشاورزی و صنعت باید از نظر 
تامیــن بــرق و آب خودکفــا شــوند و در آن شــرایط ضمن مدیریت 
انرژی، از ضررهای وارد شــده به آنها کاســته خواهد شــد. حجت 
الاسلام ابراهیم حمیدی افزود: در چندین ماه گذشته اگر استاندار 
کرمــان در نشســت هــای مختلــف از برق کشــاورزی حمایت نمی 
کــرد در حــال حاضر شــرایط بســیار بدتری داشــتیم کــه این اقدام 

قابل تقدیر است.
گفتنی است در این نشست گزارش هایی با موضوع استفاده از 
پهبادها و هوش مصنوعی در کشاورزی مدرن، بررسی راهکارهای 
فراهم ساختن کشاورزی مدرن در استان و جایگاه انرژی الکتریکی 

در کشاورزی مدرن، ارائه شد.

گزارش مهکز پژلهش هه8 م لس؛

سردرگمی صندوق های بازنشستگی در برنامه های توسعه ای
مرکز پژوهش های مجلس به موضوع »ارزیابی قانون برنامه ششم 
توســعه از نــگاه صندوق هــای بازنشســتگی« پرداختــه و بــا انتقاد 
از اجــرای برنامه هــا عنــوان کــرده که حاصل برنامه ریــزی در زمینه 
صندوق های بازنشستگی در قالب برنامه های توسعه نشان دهنده 

نوعی سردرگمی در برنامه ریزی و عدم تناسب در اجرا است.
همچنیــن تــداوم رونــد بدهــی دولت به ســازمان تامیــن اجتماعی 
موجب رسیدن سطح مطالبات به نقطه غیرقابل وصول در آینده 
بســیار نزدیــک شــده کــه ایــن امــر بــه وقــوع بحــران در صندوق ها 

منجر خواهد شد.
صندوق هــای بازنشســتگی کشــور به عنــوان نهادهــای اجتماعــی 
مســتقل بیــن نســلی، از طریــق جمــع آوری اجبــاری پس اندازهای 
خُرد افراد، با عنوان حق بیمه بازنشستگی و مدیریت این منابع، 
امکان تامین دوران بازنشستگی افراد را در دوران سالمندی یا از 
کار افتادگی فراهم می آورند. بنابراین این صندوق ها به همان اندازه 
که نهادی اجتماعی به شمار می روند، دارای اهمیت اقتصادی هم 

هستند و باید به آن توجه ویژه ای شود.

شح  ل   ه ت هه به صشدلق بهزنشستگی  
بــر اســاس ایــن گــزارش، عدم مرزبنــدی سیاســت های حمایتی با 
سیاســت های بیمــه ای منجــر به تولیــد امتیازات خــاص در برنامه 
ششم توسعه شده و ساختار برنامه را از اصول اساسی بیمه های 
اجتماعی دور کرده، به طوری که سیاســت های حمایتی بســیاری 

به صندوق های بازنشستگی تحمیل شده است.
این آشفتگی در برنامه ریزی در عرصه اجرا منجر به تحقق امتیازات 
خــاص و عــدم تحقق بندهــای مترقی در حوزه بیمه های اجتماعی 
شــده اســت. بــه همیــن دلیــل لازم اســت کــه سیاســت گذاری و 
برنامه ریزی برای صندوق های بازنشستگی در برنامه هفتم توسعه 
مبتنــی بــر اقتضائــات اقتصــادی و اجتماعــی و در واقــع مبتنــی بر 

واقعیات کشور باشد.
پارادوکــس برنامه هــای حمایتــی در قالــب بیمه هــای اجتماعــی، 
سیاست گذار را دچار سردرگمی و مناقشه کرده، این مناقشه ناشی 
از ضعف نظری در رویکردهای سیاست گذاری در حوزه بیمه های 
اجتماعی است. این گزارش فقدان یک رویکرد نظری مستقل و 
منظم را شاه بیت تنوع، تکثر و تعارض در بندهای بیمه ای برنامه 

ششم توسعه می داند.

ا تقلال صشدلق بهزنشستگی در ششهقض  
بر اساس این گزارش، اجرای اصلاحات در نظام بازنشستگی ایران 

نیازمند پیش نیازهایی است که از جمله آنها می توان به تقویت 
ســه جانبه گرایی، رفع تبعیض های ناروا، تقویت تشــکل های آزاد 
کارگــری، تنــوع در خدمات غیرمســتمری صندوق ها، ســاماندهی 
تنوع قراردادهای کار، افزایش دستمزد حقیقی و ساماندهی مزایا 
و فوق العاده های دوره اشتغال و نسبت آن با مستمری اشاره کرد. 
همچنین ناگفته روشن است که موفقیت سیاست گذاری اصلاحی 
مشــروط بــه اقدامــی تدریجی، جبران بخشــی از زیــان اجتماعی و 

جلب اعتماد عمومی است.
از یــک ســو تصمیم گیــران بــرای اســتقلال صندوق هــا از بودجــه 
عمومی، تامین اجتماعی چندلایه و تادیه بدهی دولت در جهت 
پایــداری صندوق هــای بازنشســتگی را برنامه ریــزی می کننــد و از 
سوی دیگر یارانه و امتیازات بیمه ای فراوانی را به گروه های خاص 
اختصاص داده یا صندوق بازنشســتگی فولاد را به دولت انتقال 
می دهند که همگی تشدیدکننده شرایط ناپایداری در صندوق های 

بازنشستگی است.

مششهء بدهی هه8 دلوت به صشدلق بهزنشستگی  
طبــق گــزارش مرکز پژوهش های مجلس، عــدم پرداخت تعهدات 
دولت طی سال های اخیر موجب انباشت بدهی دولت به سازمان 
تامین اجتماعی شــده اســت. مانده بدهی دولت در ســال پایانی 
برنامه ششم توسعه یعنی سال ۱۴۰۰ در حدود ۳۶۶ هزار میلیارد 
تومان برآورد شده و عملکرد دولت در بازپرداخت بدهی خود به 
ســازمان تامیــن اجتماعــی در مقابــل ایجاد تعهــدات جدید، قابل 

توجه نبوده است.
روند رشد فزاینده بدهی های دولت به سازمان تامین اجتماعی و 
انباشت بدهی دولت در سال های اخیر در نتیجه تصویب قوانین 
تکلیفــی، از مهمتریــن چالش های بیمه اجتماعــی در حوزه قانون 

گذاری است.
وابســتگی صندوق هــای بازنشســتگی بــه دولت هــا باعــث شــده 
دولت هــا اولا اقــدام بــه تصویــب قوانینی کنند کــه مغایر با اصول 
اقتصــادی و بیمــه ای اســت و ثانیــا بــه صندوق هــای بازنشســتگی 
به عنوان یک منبع مالی در راستای اجرای سیاست های خود نگاه 
کنند. غالب بودن همین نگاه از یک سو موجب تصویب قوانین 
با بار مالی مضاعف شده و از سوی دیگر، افزایش بدهی دولت ها 
به آنها را موجب شده است. به عنوان مثال برخی قوانین که منشا 
بدهی هــای دولت هســتند شــامل برخی مواد قانــون برنامه پنجم 
توســعه، قانــون تســهیلات جانبــازان، گروه هــای خــاص بیمــه ای، 
معافیــت کارگاه هــای تولیــدی، قوانیــن بودجــه ســنواتی رانندگان 
حمل ونقــل عمومــی، قالی بافان و صنایع دســتی و قوانین بودجه 
سنواتی )خادمین مساجد و باربران( است. مطالبات سازمان تامین 
اجتماعی به عنوان بزرگترین صندوق بازنشستگی کشور، از دولت 
طی برنامه چهارم توسعه به  طور متوسط از رشد ۳۱.۷ درصدی و 
در برنامه پنجم توسعه نیز به طور متوسط از رشد ۳۵.۲ درصدی 
حکایت دارد. تداوم روند مذکور موجب رســیدن ســطح مطالبات 
به نقطه غیرقابل وصول در آینده بسیار نزدیک شده که این امر 

به وقوع بحران در صندوق ها منجر خواهد شد.

راه ه8 هلدیشگ بزرگ ا تهرشهپی ایهان؛

فرزین فردیس مدیرعامل سرآوا شد
»فرزین فردیس« از کرمانی های موفق در اکوسیستم استارتاپی 
ایران و عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی تهران به عنوان مدیرعامل 
جدید شرکت سرمایه گذاری سرآوا انتخاب شد.برای آشنایی بیشتر 
با فرزین فردیس گفت و گوی او با »اقتصاد کرمان« را بخوانید.

شرکت سرآوا سهامدار برخی از استارتاپ های بزرگ ایران از جمله 
دیجی کالا، کافه  بازار و دیوار است. 

براساس خبری که روابط عمومی سرآوا منتشر کرده، هیات مدیره 
جدید سرآوا »فرزین فردیس« را به عنوان مدیرعامل این شرکت 
انتخــاب کــرده اســت. پیــش از ایــن علی  فیاض بخــش مدیرعامل 
این شــرکت ســرمایه گذاری در حوزه اســتارتاپی کشور بود. فرزین 
فردیــس در کارنامــه کاری خــود عضویــت در  هئیــت رییســه اتاق 
بازرگانی تهران، عضو در هئیت مدیره شرکت های پارس سامان و 
صباسل آریا را دارد. او دانش آموخته مهندسی برق و کارشناس 
ارشد مدیریت اجرایی )MBA( از دانشگاه صنعتی شریف است.


